
 

 

 

 

 

 

Evaluatie verkiezingen november 2023 

 

Inleiding 

In november 2023 vonden de landelijke Tweede Kamer verkiezingen plaats. In Ermelo zijn bij deze 

verkiezingen de rollen op de stembureaus anders ingedeeld dan in voorgaande jaren. Om deze 

nieuwe rolverdeling, en in het algemeen de organisatie en de ervaringen van de stembureauleden, te 

evalueren is er onder alle stembureauleden die hebben deelgenomen een vragenlijst uitgezet. Ook is 

er door de organisatie gekeken naar het verloop en de resultaten van de (her)tellingen.  

 

A. Vragenlijst onder stembureauleden 

 

Doelgroep / Respondenten 

De vragenlijst is verzonden naar 128 stembureauleden. De 12 open vragen zijn beantwoord door 80 

respondenten. De aantallen verschillen per vraag omdat niet elke respondent elke vraag heeft 

ingevuld, en niet voor elke respondent elke vraag van toepassing was.  

Vragen en resultaten 

Hieronder vindt u de vragen en een samenvatting van de antwoorden. 

1. Hoe heeft u, in het algemeen, de zitting op het stembureau ervaren? 

Alle respondenten hebben op deze vraag een positief antwoord gegeven. De antwoorden variëren 

van prima, goed, positief, prettig, goede sfeer, leuke dag tot nuttig.  

2. Hoe was de onderlinge samenwerking en de communicatie met de voorzitter en de andere 

leden? 

Op deze vraag waren de antwoorden voor het overgrote deel zeer positief en varieerden van prima, 

goed, positief, goede sfeer, leuke dag, fijne samenwerking etc. Een klein aantal respondenten (5) gaf 

aan dat het even wennen was met een nieuwe voorzitter, maar dat het toch goed verliep.  

3. Wat vond u van uw rol op het stembureau en de onderlinge rolverdeling? 

Van de respondenten hebben 68 mensen aangegeven hun rol prima, goed, leuk, prettig etc te 

vinden. Vijf respondenten waren minder positief. Dat lag bij sommige (twee personen) aan de aard 

van het werk (eentonig/te weinig afwisseling) en bij drie anderen aan de nieuwe rol als voorzitter of 

juist het feit dat men nu vice-voorzitter was i.p.v. voorzitter.   



 
 

4. Zou u bij een volgende verkiezing weer in dezelfde rol willen worden ingedeeld? 

Op deze vraag antwoorden 69 respondenten met ja. Vier mensen willen liever niet in dezelfde rol 

ingedeeld worden. Dit zijn zowel mensen die nu een voorzittersrol hadden als stembureauleden die 

een andere rol bekleedden en liever weer voorzitter willen zijn, als leden die zich alleen als teller 

hadden opgegeven en op een stembureau zijn ingezet. Vier respondenten geven aan het nog niet te 

weten.  

5. Heeft u voordat u zitting nam op het stembureau tijdig en voldoende informatie 

ontvangen? 

Hierbij geven 7 respondenten aan niet tijdig of onvoldoende informatie te hebben ontvangen. Voor 

de overige respondenten geldt dat zij voldoende en tijdig zijn geïnformeerd.  

6. Hoe heeft u de online-instructies ervaren? 

Hier geven 66 respondenten aan dat de instructie goed, duidelijk, prima etc. was. Vier respondenten 

vonden het wat veel, drie geven aan het overbodig te vinden en 1 persoon vond het onduidelijk.  

7. Was u tevreden over de verzorging/catering? 

Uitstekend, prima, meer dan voldoende is het antwoord van 76respondenten. Vijf mensen geven aan 

dat het wel iets gezonder mag.  

8. In de stemlocaties waren meerdere stemhokjes dan voorheen neergezet en in het Huis van 

Ermelo waren twee stembureaus gevestigd zodat de kiezers niet al te lang hoefden te wachten om 

hun stem uit te brengen. Is dit naar uw mening van toegevoegde waarde geweest? 

Hier geven 48 respondenten een positief antwoord, voor de overige respondenten was dit óf niet van 

of ontbrak de ervaring om dit met voorgaande verkiezingen te vergelijken.  

9. Wat vond u van het telproces volgens de craft leanmethode m.b.t. het tellen van de 

stemmen op lijstniveau? 

Eén persoon vond dit ingewikkeld, 68 respondenten zijn positief over de telmethode.  

10.    Heeft u nog adviezen aan het team verkiezingen? 

Hier vult de meerderheid van de respondenten geen advies in. De overige respondenten geven 

adviezen over uiteenlopende onderwerpen; o.a. de startijd, de zichtbaarheid van het stembureau, 

advies m.b.t. de instructie, de temperatuur in de stembureaus, de aanwezige voorraad stembiljetten 

en de organisatie rond de prokkelduo’s komen aan bod. Vier respondenten geven het advies om het 

besluit om alleen ambtenaren als voorzitter in te zetten te herbezien / terug te draaien.  

11. Op 06 juni 2024 zijn er weer verkiezingen voor het Europees Parlement. Bent u bereid ons 

dan weer te komen ondersteunen? 

Op deze vraag antwoorden 67 respondenten ja, 5 misschien en 5 nee.  

Aan het eind van de evaluatie kregen respondenten de ruimte voor extra opmerkingen. Hier heeft de 

meerderheid geen gebruik van gemaakt, of de opmerking gemaakt dat het prima geregeld was (of 

iets van gelijke strekking). De onderwerpen van de mensen die hier wel iets hebben ingevuld, 

variëren van een opmerking over de temperatuur op het stembureau, een opmerking over de 

toegankelijkheid, een tip m.b.t. de formulieren van de evaluatie en een vraag om op een drukker 



 
 

stembureau te worden ingezet. Vijf respondenten verzoeken om een volgende keer ook weer  

vrijwilligers in te delen in de voorzittersrol.  

 

B. Verloop en resultaten proces 

Door de organisatie is na de verkiezingen en afsluiting van het proces gekeken naar het verloop en de 

resultaten van de (her)tellingen. Na afronding van het proces na de Tweede Kamerverkiezing is er 

geconstateerd dat er bij de vaststelling van de verkiezingsuitslag geen verschil is met voorgaande 

jaren op het gebied van fouten die tijdens het tel- en administratieproces zijn gemaakt.  

Conclusie: 

Gezien de antwoorden mogen we de conclusie trekken dat de verkiezingen positief zijn verlopen. Het 

overgrote deel van de respondenten heeft de dag, de indeling, de organisatie en het werk als positief 

beoordeeld.  De praktische tips en opmerkingen worden door team verkiezingen meegenomen bij de 

volgende verkiezing. De foutmarge is niet anders gebleken dan voorgaande jaren.  

Aanvullende advies: Ondanks het feit dat de meerderheid van de stembureauleden aangeeft de 

huidige werkwijze als positief te ervaren toch de invulling van de voorzittersrol door enkel 

ambtenaren te herzien en bij een volgende verkiezing ook weer vrijwilligers in te zetten. 


